
                                                Čtvrtou adventní neděli tramvají téměř na konec světa 

 Do vánoc chybí pouhých sedm dní. Naše nedělní společná vycházka by tedy měla alespoň trochu ty netrpělivě 
očekávané sváteční dny trochu připomenout. Napadá mne jediné, ozdobené vánoční stromy na náměstích u kostelů 
nebo kapliček. Na trase naší asi pětikilometrové vycházky by jich mělo být hned několik. 

 

 

 

 

 

  

 

 

 Slivenec, konečná, vystupovat!  Nová tramvajová smyčka vysoko nad Prahou zapuštěná do země, vystoupíte a 

Slivenec nikde, jen obloha, pole a v dálce na obzoru pražská sídliště. Ti co se chtěli tramvají jen svézt a rozhlédnout na 

nové konečné tak pod náporem západního větru radši znovu do tramvaje nastoupí a vrátí se do „civilizace“. 

 

 

 To ale dělají chybu, stačí projít novým tunýlkem tak jako naše turistická parta a vystoupat pár výškových metrů. 
Slivenec máte před sebou a za sebou panoráma rozrůstajících se nových pražských čtvrtí Velké a Malé Ohrady a Lužin. 
Snad sem dá jednou někdo ceduli „Postupujte dále“ 

 Proč? Protože Slivenec navštívit není úplně marné. Kdyby 

nic jiného tak je to turistické nástupní místo ke sliveneckým 
vápencovým lomům a historickým mlýnům na Radotínském 
potoce. Ale hlavně, Slivenec je bývalá ves na jihozápadním okraji 
Prahy, jejíž území dostal ve 13. století Řád křížovníků s červenou 
hvězdou od krále Václava II, za péči a opravy Juditina mostu. 
Tehdy to byly hlavně polnosti a skály, zatím co dnes je to pražská 
samosprávná čtvrť, která spolu s Holyní má víc než čtyři tisícovky 
obyvatel. Znak Křížovníků spolu s vápencovými lomy má Slivenec 

dokonce ve svém znaku i na vlajce. Téměř vše co je ve Slivenci 
jen trochu zajímavé je na návsi nebo v jejím blízkém okolí. 

  



 Míříme tedy na náves, na první pohled je vidět, že místní samospráva se stará. Náves ve středu obce prošla 

rekonstrukcí, vesnický ráz si ale zachovala. Původní budova základní školy byla opravena a rozšířena o novostavbu a 

mateřskou školu, hřiště i upravenou zahradu. Proti škole je moderní budova Senior centra. Dominantou návsi jsou 
památky, vzácný, velmi starý kostel Všech svatých a mohutný Křížovnický dvůr, rekonstruovaný rybníček, nové 
parkové cesty s lavičkami i opravená komunikace a na ni efektní autobusové čekárny. A protože vánoce jsou za dveřmi 
nechybí na návsi pěkná vánoční výzdoba. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Moderní kulisu vesnické návsi proti původní budově ZŠ tvoří budova Senior 

Centra SeneCura. Říkají o sobě, že jsou rakouský model péče o seniory včetně osob 

s demencí a Alzheimerovou chorobou. Domov má 140 lůžek, prý s nadstandartní 
péčí.(Rakouský provozovatel je součástí francouzské skupiny ORPEA.) Pohovořit 
s některým z klientů se nám nepodařilo a dělat reklamu jim také nehodlám, info. je jenom 
z internetu. 

 Křížovnický dvůr je bývalý majetek Křížovnického řádu, ten jej spravoval včetně 
polností a lomů až do konce druhé světové války. S nástupem nového režimu byly řády 
zrušeny. Od padesátých let vše užíval státní statek, později další nájemci. Od té doby 
chátrá, nikdo do oprav neinvestoval. Městská část prý usiluje o navrácení majetku 

původnímu majiteli, řádu křížovníků. Čtyři desítky let trval zákaz jejich činnosti. 

 Křížovnický dvůr je ta mohutná budova před námi, stodoly, sýpky a stáje jsou za ní. Vedle v parčíku je památník 
Mistra Jana Husa, připomíná jeho upálení 6. 7. 1415. 

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 Slivenecký kostel Všech svatých byl založen již ve 13. století. Zvláštní novogotická stavba byla zevnitř 
několikrát upravována, naposledy v roce 1901 podle návrhu A. Barvitia. Lomená okna jsou vyplněna kopiemi vitráží 
ze14. století. Originály jsou v Uměleckoprůmyslovém muzeu v Praze. 

 

 Za kostelem je řada opravených hospodářských budov a také hospod se zajímavými letopočty jejich vzniku. 



 Do jednoho ze starých  opravených statků nás 
ochotná paní z ochranky dokonce na chvíli pustila. Majitel 

je prý hodně nerudný a čumily nesnáší, za neprůhlednou 
zdí nikoho nechce vidět. Tak trochu riskovala. 

 

 

 

 

 

 

 

 Ze slivenecké návsi jdeme ulicí K Lochkovu, tou prochází spolu s ulicí K Cikánce NS Slivenecký mramor. 
Těžbu ve sliveneckých lomech zahájili Křížovníci již v 13. století. V lomu Cikánka, který pronajímali se dodnes těží 
vápenec různých růžových odstínů, tzv. Slivenecký mramor. Předpokládá se, že jsou z něj zhotoveny vzácné staré 
náhrobky biskupů v chrámu sv. Víta, nebo náhrobky v křížové chodbě Svatojiřského kláštera na Pražském hradě. 

 Sportovní areál, na jeho fotbalovém hřišti se prý natáčelo fotbalové utkání pro film Kameňák a nebyl to jediný 
film, co se ve Slivenci natáčel. V Křížovnickém dvoře vznikal film Utrpení mladého Boháčka. Zkrátka Slivenec 
rozhodně není nezajímavé místo. Často tady narazíte na znak křížovníků s červenou hvězdou obracející se k historii 

místa a naopak něco, co na turistické cestě vůbec nečekáte. Třeba samoobsluhu s horkým čajem a svařeným vínem. 
Svařák za 40,- to přeci jde, proč si také nedat? Kasička je ta dírka po levé ruce. 

  

  

 Slivenec od Holyně dělí tramvajová trať, chodníky a terénní úpravy se 
ještě dodělávají, horší je ale dálniční přípojka v ulici K Barrandovu, ta je hotová 
až moc, je hlučná a bez semaforu bychom tam stáli ještě dnes.  Jsme ale 

bezpečně na druhé straně v ulici U Náhonu, ta nás vede na náměstí v Holini 

s hezkým názvem „Pod Lipou“. 

 Chráněné lípy a opravená bývalá kaple sv. Jana Křtitele jsou její 
ozdobou. Kaple dnes slouží jako výstavní síň. Věřícím jako náhrada slouží asi 
něco málo přes kilometr vzdálený nový moderní kostel Krista Spasitele na 

Barrandově.  



             Také tady u kapličky je pěkná vánoční výzdoba a 
uvnitř originální jesličky 

 

 Holyně byla ku Praze připojena již v roce 1968, 

přesto se příliš nezměnila. Jejich pět set obyvatel žije 

v rodinných domech a ve vilkách vlastně jenom na 
zlomku svého katastrálního území. Na jeho největší 
části leží Přírodní park Prokopské a Dalejské údolí. 
Snad tomu bude tak i do budoucna, všude v okolí se 
staví, kam oko dohlédne. 

 Pokračujeme stále ulicí U Náhonu, ta vede do 

polí a po chvíli se mění na ulici Baarové, jednu z ulic 

nové „Pražské čtvrti“ součásti sídliště Barrandov. 

Před námi je tedy třetí poslední sídelní celek naší 
vycházky.  

 Když byly počátky Slivence ovlivněny ve 13. století křížovníky tak počátky Barrandova jako místa k bydlení 
byly ovlivněny otcem prezidenta Václava Havla ing. Václavem Havlem a jeho bratrem Milošem o pár století později. 

Inspiraci výstavby luxusních čtvrtí získal Havel v USA, v Kalifornii. Vyvýšené místo pro luxusní čtvrť koupili na skalách 
s výhledem na Vltavu a skály Hlubočep. Původní název Habrová, se jim pro luxusní čtvrť nezdál dost reprezentativní. 
Zvolili proto název podle francouzského vědce Joachima Barranda. 

 Potom již následovaly události rychle za sebou. Výstavba luxusní vilové čtvrti Barrandov současně 
s nejmodernější restaurací v Československu barrandovské „Terasy“. Stavba filmových ateliérů, druhá světová válka, 
změna režimu, znárodňování, výstavba barrandovských panelových sídlišť, opět změna režimu, pokračující výstavba a 

jsme v letech 2022 – 2023 s dalším rozšířením barrandovské zástavby na Pražskou 
čtvrt“. 

  Stačilo k tomu pouhých 100 let a část sídliště Barrandov, Pražská čtvrť 
s ulicí Baarova leží, nebo lépe řečeno stojí před námi. Téma pro názvy ulic nebylo 
vybráno náhodně. Vždyť osobností, jež prošly slavnými  filmovými ateliéry na 

Barrandově  bylo nespočet. Počínaje tvůrci filmů a celou plejádou umělců. Tak tady 
máme ulice a náměstí s opravdu slavnými jmény Werichova, Voskovcova, Olgy 

Scheinpflugové, Hugo Hasse, Mandlové, Wassermannova, Trnkovo, Tilleho nebo 
Chaplinovo náměstí a mnohá další. 

 Náměstí Olgy Scheinpflugové je počátkem pěší vycházkové cesty, v jejímž 

závěru různé plastiky odkazují na slavná léta barrandovských filmových ateliérů. 

 Plastika  Archimedon od sochaře Lukáše Raise 



 

                                     Trnkovo náměstí s kaskádou a vodní obrazovkou 

 

 

 

 

 

 

 

 



 Asi pětikilometrová procházka na jihozápadním okraji Prahy je za námi. Za pěkného slunečného počasí jsme 
došli do cíle naTilleho náměstí. Minuli jsme třeba Plastiku pohybu autora Karla Bednáře nebo Filmový pás kovovou 

plastiku z roku 2014.  

 Tilleho náměstí je nejen obchodním centrem, ale lávkou přes tramvajovou trať je spojeno s náměstím velikána 
němého filmu Charlie Chaplina. Denně mají jeho siluetu místní lidé na očích. 

            

 

 Nám nezbývá než se rozloučit, popřát si pěkných Vánočních svátků, zdraví do Nového roku a závěrem ještě 
udělat fotku u posledního ozdobeného vánočního stromu na trase naší vycházky. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

             

 

 Vycházku připravili Zdenka a Mirek Bernátovi kronika Mirek 

                    Zajímavé fotografie pořídily dámy Jiřina Žipková, Hana Mašková a Lydie Stoupová 


